
Poznáme	Pána,	až	k	nám	přijde	po	vlnách?	
(Krnov,	24.9.2023)	

	
I.čtení: evangelium podle Jana 1,1-12 
II.čtení: evangelium podle Marka 6,45-56 

	
Už jste někdy viděli někoho jít po vodě? Bez surfovacího prkna, prostě jen tak, 

co noha nohu mine, přeskakovat z vlny na vlnu, občas rozstříknout malou spršku, 
jako když děcko skočí do kaluže? 

No, já tuhle zkušenost nemám J. 
Věříte, že Ježíš něco takového mohl dokázat? 
Zkuste si to představit: co byste si mysleli, kdybyste seděli v malé loďce, 

ztracené kdesi uprostřed velkého a docela hlubokého jezera, a to pozdě v noci. Není 
vidět ani jeden břeh – ani ten, ze kterého jste navečer vypluli, ani ten, kam chcete 
nejpozději do rána dorazit. Je silný vítr a vy vkládáte všechny zbytky sil do 
veslování, abyste se v té rozlehlé vodní ploše neztratili. 

A jak tak makáte proti větru, najednou zahlédnete humanoidní siluetu kráčející 
klidným krokem ranním oparem... 

Co byste dělali? 
Ježíšovi učedníci zareagovali naprostým zděšením. 
Ano, byli hodně vyplašení, nevěděli, co to znamená a co si mají počít. Nejhorší 

muselo být, když sledovali, že ať makají, jak makají, to divné strašidlo se každým 
krokem víc přibližuje J. 

A báli se až do chvíle, kdy na ně ten divný zjev zavolal a řekl jim, že není 
žádné strašidlo, ale jejich Mistr a Pán. Teprve potom pochopili, že jim přišel na 
pomoc, poradit jim v jejich starostech. 

Nevím, jaký je váš vztah k hluboké a rozlehlé vodě. Já musím říct, že z ní mám 
velký respekt. Když jsem měl vylézt z lodě na moři a zaplavat si – byť na zcela 
klidné hladině – byl jsem hodně nejistý. Člověk si představuje, co všechno se může 
hemžit v neprůhledné hloubce pod ním, a jako suchozemec se necítí úplně ve své 
kůži. Vůbec se pak nediví, že vznikly pověsti o Lochnesce nebo film Čelisti J. 

Pro Izraelce mořské hlubiny (a úplně stejně i hlubiny jezerní) byly symbolem 
spousty temných věcí, žijících a kroutících se kdesi vespod, věcí nepřátelských 
člověku; dokonce o nich přemýšleli jako o prostoru, obývaném démony a duchovně 
podezřelými monstry. 

Takže – kombinace rozbouřeného moře a temné postavy, objevující se na jeho 
hladině učedníky opravdu vyděsila. 

Teprve, když uslyšeli známý Ježíšův hlas, poznali svého Mistra a Pána, který 
přicházel, aby byl s nimi v jejich loďce a v jejich těžkostech. 

Občas i my – jako církev, jako Ježíšovi učedníci – se velmi znepokojujeme 
různými ne-přátelskými věcmi a ději, které nás obkličují. Cítíme se dost nejistí 
v různých duchovních turbulencích, které se zdá, že ohrožují náš „křesťanský“ svět. 



Zážitek Ježíšových apoštolů nám ukazuje Pána, přicházejícího nám na pomoc. 
To je ta povzbuzující a ujišťující zpráva v našem textu. 

Jenže – co když budeme podobní apoštolům, a vůbec Ho nepoznáme, když se 
k nám přiblíží skrze vlnobití? 

Víte, možná nás Pán překvapuje. My máme pocit, že o Něm už víme všechno, 
nebo aspoň všechno důležité. Možná jsme už strávili pár let na cestě za Kristem, 
možná jsme zažili Jeho intenzívní přítomnost a Jeho službu. Možná si říkáme, že už 
víme přesně, kde a jak Ho můžeme zastihnout, možná jsme si z mnoha setkání 
s Ním udělali nepohnutelnou představu o tom, jak se Ježíš může člověku ukázat a 
jak zase ne. 

Jenže apoštolové taky znali Ježíše velmi dobře – vždyť s Ním už po několik let 
trávili všechen čas a napochodovali stovky kilometrů. 

Jenže i přesto Ho nepoznali. 
Co když i my, tak moc nejistí a tak moc zvyklí na tradiční cesty, kterými Ježíš 

vstupuje do našich životů – například skrze Písmo a bohoslužbu a skrze službu. Co 
když Ho ani my, až k nám přijde, nepoznáme? To by asi byla docela ostuda! Církev 
se spletla a minula se s Ježíšem. 

Na každý pád, Ježíš přišel, oslovil je jejich vlastními jmény a vlezl k nim do té 
rozhoupané bárky. Utěšoval ty, kteří ho nepoznali. Takže můžeme doufat, že Ježíš 
si najde cestu, jak se nám dát poznat, navzdory naší malověrnosti a nedostatečným 
očekáváním... 

Pozoruhodné je ovšem i pokračování příběhu... 
Četli jsme, že přistáli v oblasti, kde nikdy předtím nebyli. A představte si – 

místní lidé ho sotva zahlédli, a hned k Němu přinášeli nemocné, aby je uzdravil. 
Okamžitě ho poznali. Dokonce i ti, kteří ho znali jen z doslechu. 

Učedníci Ježíše nepoznali, ale úplně cizí lidé najednou mají jasno. Poznali 
svého Spasitele. 

Možná to bylo proto, že měli jako outsideři úplně jiná očekávání než insideři, 
možná za to mohla jejich nekomplikovaná víra. 

Oni počítali s tím, že jim Pán Bůh přijde na pomoc, tak jak potřebují... a On 
skutečně přišel! 

Možná je to skutečně otázka, co kdo z nás očekává od Ježíše – počítáme s tím, 
že skutečně přišel NÁM NA POMOC? 

Počítáme s Ním ve svých všedních dnech? 
Doufám, že ano. 
A doufám, že Ho vždycky rozpoznáme, když se k nám přiblíží. 
 
Pane náš, někdy nám složitá životní situace zabrání Tě poznat. 
Často Tě nevidíme a nerozpoznáváme stopy Tvého milosrdenství ve svých 

příbězích. 
Prosíme Tě, Pane, otvírej nám oči pro Tvé světlo a otvírej nám srdce pro Tvou 

lásku. 
AMEN 


